
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
----------------------------------------

  سرعت لاك پشتي اينترنت را افزايش دهيد
حس�يني – تهران: چرا با وجود وعده  هاي  مسئولان، باز هم سرعت 
اينترنت افزايش نيافت از يك طرف دعوت به استفاده از فضاهاي مجازي 
براي انجام ام��ور مي كنند و از طرف ديگر س��رعت اينترنت را افزايش 

نمي دهند، اين دوگانگي را چگونه مي توان توجيه كرد؟!
----------------------------------------

  ايمني پل  هاي  عابر پياده را چه كسي تضمين مي كند؟
رضايي – تهران: بيشتر پل  هاي  عابران پياده نه پوشش مناسبي دارد و 
نه نور و برخي هم فقط با تبليغات شهري پوشيده شده است، آيا استفاده 
از پل ها در هنگام شب مناسب است و آيا ايمني لازم را دارد تا در داخل 
مسير پل  هاي  عابران پياده مشكلي براي استفاده كنندگان پيش نيايد؟ 

مسئولان سري به پل  هاي  احداث شده بر روي بزرگراه  ها بزنند.
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88498445سرويس اجتماعي

به دليل ضعف در كنترل آلاينده ها 

تقلب غذايي به محصولات ارگانيك و پروبيوتيك رسيد

تقلب در محص�ولات ارگانيك ح�الا ديگر داد 
مسئولان وزارت بهداش�ت را هم درآورده و به 
گفته علي اكبر سياري، معاون بهداشتي وزارت 
بهداشت سود بالاي محصولات ارگانيك باعث 
مي شود كه تقلب در عرضه اين قبيل محصولات 
نيز بالا باشد. اما تقلب در محصولات غذايي كه 
مورد استقبال مردم قرار مي گيرد به محصولات 
ارگاني�ك مح�دود نمي ش�ود و ان�گار برخ�ي 
محص�ولات پروبيوتيك نيز مانن�د محصولات 
ارگانيك اصل و تقلبي دارند. اين موضوعات در 
حالي مطرح مي ش�ود كه حكايت حواشي ديگر 
محص�ولات غذايي نظي�ر خمير م�رغ و تزريق 
هورمون به مرغ و گوش�ت همچنان باقي است. 
هرچند گاهي وقت ها فراموش مي كنيم اما سلامتي 
و طول عمر ما به طور مستقيم با آنچه كه در طول 
روز طي چندين وع��ده مي خوريم و مي آش��اميم 
وابسته است. دولت يازدهم اما از آغاز كار بر اولويت 
ق��رار دادن س��لامت و همچنين موض��وع امنيت 
غذايي تأكيد داشت و هفته سلامت امسال نيز كه 
از اول ارديبهشت ماه آغاز مي شود با شعار »ايمني 
غذا«، از مزرعه تا س��فره توجه به سلامت و امنيت 

خوراكي ها را در دس��تور كار داد. با وج��ود اين بنا 
به تأكيد مسئولان وزارت بهداشت در حال حاضر 
سفره غذايي امن پيش روي مان چيده نشده است؛ 
 اين س��فره ناامن از خوراكي هاي مفيدي همچون 
س��بزيجات و ميوه جات تا غذاهاي منفور پزشكان 
همچون سوس��يس و كالباس را در ب��ر مي گيرد. 
از هم��ه بدتر اينك��ه محصولات س��المي همچون 
محصولات ارگانيك يا پروبيوتيك و اقبال بيش��تر 
مردم به اين محصولات و س��ودآوري بيشترشان، 
موجب شده است تقلباتي هم در اين زمينه شكل 
بگيرد و ارگانيك ه��ا و پروبيوتيك هاي تقلبي هم 

راهي بازار شود. 
  ضعف در كنترل آلاينده ها

آلودگي سبزيجات و ميوه جات به سموم شيميايي 
مدتي اس��ت از س��وي وزارت بهداش��ت پيگيري 
مي ش��ود اما بنا به تصريح رسول ديناروند، رئيس 
سازمان غذا و دارو، كشور ايران در كنترل آلاينده ها  
ضعيف است و مسئولان اين سازمان در پي تجهيز 
آزمايشگاه هاي كنترل وزارت بهداشت با اعتباري 
معادل 60 ميلي��ارد تومان هس��تند. به گفته وي 
طبق آناليزي كه روي هف��ت محصول پرمصرف 

انجام شد به طور ميانگين 8 درصد اين فرآورده ها 
آلاينده بيش از حد مجاز داشتند كه نسبت به قبل 
كاهش داشته است. به باور ديناروند ميزان مصرف 
سموم در كش��ور ما بالاتر از نرم جهاني نيست، اما 
سموم قاچاق و ميزان س��م و موعد استفاده از آن 

نگران كننده است. 
 بنابه تأكيد رئيس س��ازمان غذا و دارو اس��تفاده از 
خمير مرغ نيز همچنان ممنوع است و به هيچ وجه 
براي تهيه سوس��يس و كالب��اس از آن اس��تفاده 
نمي شود. اين در حالي است كه مهدي خلج، رئيس 
سازمان دامپزش��كي ايران در اين باره ساز خودش 
را مي زن��د و معتقد اس��ت خمير مرغ توليد ش��ده 
تحت نظارت ها هيچ گونه مش��كلي نداشته و كاملًا 

بهداشتي است. 
  محصولات ارگانيك تقلبي

در كنار اين چالش ها اما چالش تازه اي نيز ش��كل 
گرفته است؛  محصولات ارگانيكي كه خيلي هايشان 
ماهيت حقيقي ندارند بلكه با حساس شدن جامعه 
در برابر محصولات پرورش يافته با كودها و سموم 
شيميايي افراد سودجو در تلاشند با فريب مردمي 
كه نسبت به س��لامت خود حساسند، محصولات 

معمولي را تحت عن��وان ارگانيك و ب��ا قيمتي به 
مراتب بالاتر به مشتري بفروشند. بنا به تأكيد معاون 
بهداشتي وزارت بهداش��ت بايد عرضه محصولات 
ارگانيك كنترل شود تا ش��اهد تقلب در اين قبيل 
محصولات نباش��يم. اين نوع از تقلب اما موضوعي 
اس��ت كه در رابطه با محص��ولات پروبيوتيك هم 
مطرح مي ش��ود؛  محصولاتي كه روي بسته بندي 
آنها پروبيوتيك بودن قيد ش��ده اس��ت اما معلوم 
نيست آيا اين محصولات همانگونه كه ادعا مي شود 

پروبيوتيك هستند يا خير. 
  پروبيوتيك هايي با اصالت مبهم

دكتر عباس��علي ايماني ف��ولادي، عض��و انجمن 
ميكروب شناس��ي ايران مي گوي��د: در محصولات 
پروبيوتيك خود باكتري يا محصولات مفيد باكتري 
وجود دارد، به طور نمونه در دنيا 30 نوع پنير مختلف 
با رنگ و طعم متفاوت از همي��ن باكتري ها توليد 
مي شود كه محصولات بسيار مفيدي هستند و در 
پيشگيري از سرطان و تقويت ميكروارگانيسم هاي 
گوارشي اثر مثبتي دارند اما به ش��رط اينكه واقعاً 
پروبيوتيك باشند و مرجعي براي تأييد اين ويژگي 
در چنين محصولاتي وجود داشته باشد. بنا به تأكيد 
وي اطلاعاتي درباره اينكه چنين نظارتي در كشور 
وجود دارد يا نه در دست نيس��ت، به همين خاطر 
هم صرف اينكه روي يك محصولي مانند ماس��ت 
نوش��ته مي ش��ود پروبيوتيك، نمي توان اطمينان 
حاصل كرد. بنا به تأكيد اين كارش��ناس، جمعيت 
ميكروب ها ي��ا محصولات ميكروبي ك��ه در داخل 
اين محصولات پروبيوتيك وج��ود دارد بايد كاملًا 
مشخص شناخته شده و شناسنامه دار باشد اما در 
محصولاتي كه رويشان برچسب پروبيوتيك وجود 
دارد هيچ توضيحي درباره اينكه نسبت به چه چيز 
پروبيوتيك هستند و چه محصولي و چه باكتري در 
آن وجود دارد، نمي توان ديد. بن��ا به تأكيد ايماني 
از آنجايي ك��ه محصولات با برچس��ب پروبيوتيك 
در سال هاي اخير خيلي فراگير شده اند بايد حتماً 
يك گروه كنترل كننده اي باش��د و اطلاعات ذكر 
ش��ده را در اختيار مردم ق��رار دهد. ب��ه گفته وي 
كنترل اين محصولات كار س��ختي هم نيس��ت و 
مانند تست هاي ميكروبي قابل كنترل است. ايماني 
مي افزايد: به طور مثال لاكتو باسيل ها باكتري هاي 
مفيدي هستند كه بيشتر در ماست و پنير استفاده 
مي شوند يا قارچ هايي هستند كه بيشتر در پنيرها 
استفاده مي شوند اينها مواردي است كه به راحتي 
قابل كنترل است و لازم است تا سازمان غذا و دارو 
ضمن نظارت بر محصولاتي كه به عنوان پروبيوتيك 
معرفي مي ش��وند علاوه بر كنترل صحت اين ادعا 
چنين مشخصاتي را هم به مصرف كننده ارائه كند. 

  در بخشنامه معاون آموزش ابتدايي وزير آموزش و پرورش به ادارات 
كل آموزش و پرورش استان ها از تمامي مدارس خواسته شده از تعطيلي 
زودهنگام خودداري شود. در اين بخشنامه كه از سوي محمد ديمه ور، 
معاون آموزش ابتدايي وزير آموزش و پرورش به اس��تان ها ابلاغ شده 
است، آمده است: به استناد مصوبه جلسه 834 شوراي عالي آموزش و 
پرورش در خصوص زمان آموزش در دوره ابتدايي و ابلاغيه آن، برنامه 
آموزشي مدارس به ميزان حداقل 800 جلسه در طول سال تحصيلي 

پيش بيني شده است.
  حجت الاس��لام والمس��لمين محي الدين بهرام محمديان، رئيس 
سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي در خصوص ايميل دانش آموزي 
اظهار داش��ت: ايميل دانش آموزي س��ال قبل در پايه هفتم و هشتم 
متوسطه شروع شد و فكر مي كنم تا س��قف تعداد يك ميليون ايميل 

دانش آموزي در سال هاي آينده قابل توسعه باشد.
  عليرض��ا زال��ي، رئيس س��ازمان نظام 
پزشكي كشور با عنوان كردن اين مطلب 
كه در آغاز سال جديد يك موج مهندسي 
شده رس��انه اي در تقابل با جامعه پزشكي 
استمرار يافت به طوري كه به جاي تكريم 
اين قش��ر، ناجوانمردانه مورد هجمه قرار 
گرفتند، گفت: تناسب دريافت مطلوب در 
گروه هاي پزشكي به ويژه پزشكان عمومي متناسب با سختي كار آنها 
نيست و در تأمين جبران خدمات پزشكان عمومي در سال هاي اخير 

مشكلات جدي داشته ايم. 
   معصومه ابتكار، رئيس سازمان حفاظت محيط زيست با اعلام اينكه 
در زمينه مقابله با ريزگردها در حال رايزني با سازمان هاي بين المللي و 
كشورهاي همسايه هستيم تا به نتايج خوبي برسيم، گفت: براي مقابله 
با پديده ريزگردها دولت مصوبه اي را صادر كرد كه در اواخر سال گذشته 
جنبه اجرايي پيدا كرد و دستگاه هاي مختلف از جمله سازمان حفاظت 

محيط زيست نيز مسئوليت خود را بر اساس آن انجام مي دهند. 
  مهدي خلج، رئيس سازمان دامپزشكي كشور تزريق هورمون به دام 
و طيور را به منظور افزايش شير، تخم مرغ يا گوشت تكذيب كرد و گفت: 
ترزيق هرنوع هورمون به منظور افزايش شير، تخم مرغ يا گوشت دام 

و طيور ممنوع است. 
  محمدتقي حسن زاده، رئيس مركز پژوهش ها و مطالعات راهبردي 
وزارت ورزش و جوانان از رونمايي از طرح هاي ملي حوزه جوانان از جمله 
پيمايش ارزش ها و نگرش ها، طرد اجتماعي جوانان، علت ها و پيامدها، 
ادامه تحصيل جوانان در خارج از كشور، فرصت ها و تهديدها و علايق و 

زمينه هاي اوقات فراغت جوانان در هفته جاري خبر داد. 
  فرح ناز رافع، مديركل دفتر امور زنان و نهاد خانواده جمعيت هلال 
احمر، با اع��لام اينكه در ايام ن��وروز بيش از ۱0 ه��زار دختر جوان در 
پست هاي ايمني و س��لامت، حضور داش��تند و به هموطنان خدمت 
مي كردند، گفت: امس��ال ۱۹00 امدادگر خانم، حدود ۱۲4 پزشك و 
پرستار خانم به صورت دايم و 86 پزشك و پرستار خانم به صورت آنكال 
در پايگاه هاي امداد نجات نوروزي مشغول به خدمت و فعاليت بودند. 

  مهدي علي اكب��رزاده، مديركل فرهنگي هن��ري وزارت آموزش و 
پرورش از پيش بيني ايجاد ۲0 هزار پايگاه تابس��تاني در سراسر كشور 
خبر داد و با بيان اينكه ش��عار آموزش و پ��رورش در اين پايگاه ها »هر 
دانش آموز، يك مهارت« اس��ت، افزود: امس��ال دانش آم��وزان در اين 
۲0 هزار پايگاه كه شامل كانون هاي فرهنگي تربيتي، پژوهش سراها، 
مدارس، هنرستان ها و غيره مي شود فعاليت هاي مختلفي بر محور شعار 

مهارت آموزي انجام خواهند داد. 

بالاخ��ره در مثنوي هفتاد من كاغ��ذ مخالفت با 
باغ وحش در ايران، معلوم نشد موضوع  سازمان 
محيط زيست چيست؟ چرا كه اواسط سال گذشته 
كه موج��ي از مخالفت ب��ا باغ وحش ه��ا در اكثر 
شهرهاي كشور پديد آمد سازمان محيط زيست 
مجوز فعاليت برخي از ب��اغ وحش ها را لغو كرد و 
به آنها اجازه فعاليت نداد اما با شروع سال نو  ذبح 
35گوزن زرد و قرمز اروپايي در باغ وحش تهران 
مسئولان س��ازمان محيط زيس��ت از اين اقدام 

حمايت كردند.
اين در حالي است كه خلاف ادعاي مسئولان كنوني 
سازمان محيط زيست مبني بر پيشرو بودن دانش 
و سياست زيست محيطي خود، در اكثريت قريب 
به اتفاق كشورهاي جهان، بحث نخ نما شده »باغ 
وحش« به پايان رس��يده و در چنين مكان هايي 
كه فعاليت ش��ان مبتني بر حيوان آزاري و قاچاق 

حيوانات است، براي هميشه بسته شده است. 
با اين همه اگ��ر از بحث ذبح گوزن ه��اي اروپايي 
بگذريم، به تازگي در سطح رسانه ها مقوله ديگري 
مبني ب��ر ورود دوقلاده ش��ير ن��ر و م��اده ايراني 
)Panthera leo persica ( و همچني��ن يك 
قلاده ببرسفيد به كشور، به سمع و نظر مي رسد. 
جالب اينجاست كه شير نر و ماده قرار است به باغ 
وحش ياد شده پايتخت تحويل داده شود و مقوله 
جالب تر اين است كه يك جفت ش��ير ياد شده با 

هدف تكثير و در نهايت احياي نس��ل و گونه شير 
ايراني صورت بگيرد! بحثي كه بيشتر به يك مطايبه 
شيبه تر است، چراكه ورود سلطان جنگل ايراني به 
همراه ملكه به اين باغ وحش، ابتدا به ساكن خاطره 
غم انگيز سوزاندن ۱4قلاده شير را دراين باغ وحش 
به ذهن متبادر مي كند. آن هم در حالي كه شيرهاي 
ياد شده بدون بيهوشي و زنده زنده، تنها به خاطر 
مش��كوك بودن به بيماري »مشمشه« به چنين 

سرنوشت دردناكي دچار شدند!

اما بحث تكثير گربه س��ان قدرتمندي چون شير 
ايراني، آن هم در مكاني چون باغ وحش كه اساس 
فعاليت آن بر پايه انتفاع و فروش و س��ودآوري بنا 
شده، به يك توجيه ساده لوحانه مانند است، چرا 
كه اتحاديه باغ وحش هاي اروپا )EEP( شيرهاي 
مذكور را با هدف احياي اين گونه ارزشمند به ايران 
تحويل مي دهد. تا در صورت زادآوري و تكثير، به 
زيستگاه هاي اصلي خود در دل طبيعت رهاسازي 
شوند. اما آنچه كه در عالم واقع روي مي دهد، با اين 

هدف كاملًا در تناقض است و مسئولان باغ وحش 
بيشتر به سودآوري تعصب دارند نه حيات وحش و 

طبيعت از دست رفته كشور!
اما چنين اتفاقي در باغ وحش ياد ش��ده مسبوق 
به سابقه است و يادآور ورود دو قلاده ببر نر و ماده 
سيبري به كشور است كه با صرف هزينه اي گزاف 
و اعطاي متقابل دو قلاده پلنگ ايراني به روس��يه 
صورت گرفت. اما اين اتفاق نيز مانند ورود شيرهاي 
ايراني در ابتدا به عنوان ورود دو قلاده ببر مازندران 
و با هدف تكثير و احيا انجام پذيرفت. غافل از آنكه 
به محض ورود ببرهاي بيگانه، فعالان محيط زيست 

متوجه اين حقه شدند.
 گذشته از آن مسئولان دولت گذشته نمي دانستند 
كه ببرهاي س��يبري زيس��تگاهي همواره خنك 
)زير35درج��ه( دارند و در گرم��اي كلافه كننده 
پايتخت )بي��ش از40 درجه(، آن ه��م در حصار 
آهنين و فض��اي بي رحم باغ وح��ش و تغذيه اي 
نامناسب، مرگي تدريجي را تجربه خواهند كرد. 
نتيجه كار هم همان شد، چراكه به محض ورود، ببر 
نر تلف شد و ببر ماده هم، به بهانه ابتلا به بيماري 
مشمشه بيش از چهار سال در قرنطينه باقي ماند و 
به بهانه بيماري ببر ماده ۱4قلاده شير را سوزاندند 

كه پيشتر تشريح شد. 
حال بايد منتظر ماند و ديد كه باغ وحشي با سابقه اي 

اينچنين چه گلي بر سرطبيعت كشور مي زند!

بازگرداندن شير ايراني به كشور، با هدف  احيا  يا  انتفاع؟!
موضوع دو رويه سازمان محيط زيست در خصوص فعاليت  باغ وحش  ها علي خدايي بيجاري

   نقد و نظر

افزايش ميانگين سني ازدواج و تأخير در ازدواج جوانان در سال 93 

هر ساعت 83 ازدواج در كشور ثبت مي شود 
مدي�ركل اطاعات آمار و جمعي�ت و مهاجرت 
س�ازمان ثبت احوال ضمن تحليل آمار ازدواج 
در كش�ور، از افزايش ميانگين س�ني ازدواج و 
همچنين تأخي�ر در ازدواج جوان�ان خبر داد. 
علي اكبر محزون با تحليل آمار وقايع حياتي ازدواج 
گفت: بر اساس تحليل و بررسي هاي صورت گرفته 
در س��ال گذش��ته ۷۲4 هزار و 345 مورد ازدواج 
صورت گرفت كه از اين تع��داد 60۷ هزار و 4۱0 
مورد در مناطق شهري و ۱۱6 هزار و ۹35 مورد در 
نقاط روستايي رخ داده اس��ت.  وي به تحليل آمار 
ازدواج هاي انجام شده در ماه و شبانه روز پرداخت و 
گفت: اطلاعات موجود نشان مي دهد كه در هر ماه 
60 هزار و 36۲ و در هر شبانه روز هزار و ۹85 مورد 

و در هر ساعت نيز 83 ازدواج به ثبت رسيده است. 
مديركل اطلاعات آمار و جمعي��ت ثبت احوال به 
مقايسه اين آمارها نسبت به سال قبل اشاره كرد و 
اظهار داشت: آمارها كاهش منفي 6/5 درصدي را 
نشان مي دهد كه البته از سال ۹0 شاهد رشد منفي 
ازدواج در كشور بوده ايم، به طوري كه در سال ۹0 
منفي ۱/۹ درصد، در سال ۹۱ منفي 5/۱ درصد و 
در سال ۹۲ نيز با كاهش منفي 6/۷ درصدي مواجه 
بوده ايم.  به گفته وي، اي��ن آمارها به ازاي هر هزار 
ازدواج به ثبت رسيده است.  اين مقام مسئول در 
س��ازمان ثبت احوال در مورد گروه س��ني ازدواج 
مردان نيز گفت: بيشترين گروه سني مردان ۲5 تا 
۲۹ سال ثبت شده است به طوري كه ۲6۷ هزار و 

4۱6 مورد ازدواج مردان در اين سن به ثبت رسيده.  
وي با بيان اينكه بيشترين ازدواج گروه سني زنان 
 ۲0 تا ۲4 س��ال نيز به ثبت رس��يده است، گفت:

 ۲۲5 هزار و ۹۲3 واقع��ه ازدواج زنان در اين گروه 
سني نيز ثبت شده اس��ت. محزون اظهار داشت: 
تركيب ازدواج مردان ۲0 تا ۲4 س��ال با زنان ۱5 

تا ۱۹ س��ال بيش��ترين تركيب ازدواج هاي انجام 
شده با ۱4 هزار و 46۱ مورد بوده كه معادل ۱5/8 
درصد كل ازدواج ها را ش��امل مي شود.  مديركل 
اطلاعات آمار و جمعيت ثبت احوال گفت: ميانگين 
س��ني ازدواج مردان ۲8/۱ و زن��ان ۲3/5 بوده كه 
مردان ۲۷/8 و زنان ۲3/۱ نس��بت به سال قبل آن 
افزايش داشته است.  وي به تأخير ازدواج بالاي سن 
متعارف زنان و مردان نيز اشاره كرد و گفت: ۱0/4 
درصد ازدواج هاي مردان بالاي سن متعارف ازدواج 
انجام شده كه نسبت به س��ال قبل )۹/4( افزايش 
داشته و همچنين س��ن متعارف ازدواج زنان نيز 
نس��بت به س��ال قبل آن كه ۱۲/5 درصد بوده به 

۱4/5 درصد افزايش پيدا كرده است. 

زهرا چيذري 
   گزارش يك 

وزير ورزش و جوانان خبر داد
اختصاص ۴۵۰۰ ميليارد تومان براي ازدواج جوانان
وزي�ر ورزش و جوان�ان از اختص�اص 4 ه�زار و 500 ميلي�ارد 
داد.  خب�ر   94 س�ال  در  جوان�ان  ازدواج  ب�راي  توم�ان 
محمود گودرزي گفت: دولت براي س��ال جديد 4هزار و 500 ميليارد 
تومان براي ازدواج جوانان در نظر گرفته است.  وي گفت: ۱/5 ميليون 
نفر در نوبت وام ازدواج قرار دارند كه 300 هزار نفر وام را دريافت كرده اند 
و امسال هم سعي مي كنيم بخش عمده اي از وام هاي ازدواج پرداخت 
ش��ود.  وزير ورزش و جوانان تصريح كرد: اشتغال جوانان يكي ديگر از 
اهداف رئيس جمهور است كه در دولت تدبير و اميد اين موضوع به طور 

جدي پيگيري مي شود.
---------------------------------------- 

ارائه تراكم پايه براساس پهنه بندي شهري 
قاليباف: برخي حاضرند براي دريافت تراكم 

صدها ميليارد به شهرداري بپردازند
ش�هردار تهران ضم�ن بي�ات توضيحاتي درب�اره وضعي�ت ارائه 
تراكم در ش�هر گفت: افراد بس�ياري هس�تند كه حاضرند صدها 
ميليارد توم�ان ب�راي درياف�ت تراكم ب�ه ش�هرداري بپردازند. 
محمدباقر قاليباف، با اشاره به طرح تفصيلي شهر تهران اظهار داشت: از 
چمران و سالاري رئيس شوراي شهر تهران و رئيس كميسيون معماري 
شورا سؤال كنيد، آنچه به عنوان تراكم فروشي شهرت پيدا كرده اصلًا 

در شهر وجود دارد؟ بنده به شما مي گويم، خير. 
وي ادامه داد: تراكم فروش��ي در دهه ۷0 و تا پيش از تهيه طرح جامع 
اتفاق مي افتاده اس��ت، به اين معنا كه به هركه پول بيشتري مي داده 
تراكم بيشتري مي دادند اما در حال حاضر اينطور نيست. در حال حاضر 
يك تراكم پايه داريم ك��ه از خيابان انقلاب به پايي��ن ۱80 درصد و از 
خيابان انقلاب به بالا ۱50 درصد است.  شهردار تهران به تسنيم افزود:  
نوع ديگري از تراكم، تراكم مجاز اس��ت كه بر اس��اس تفصيلي بوده و 
تعيين مي كند تراكم در فلان خيابان 340 درصد، در خياباني ديگر 540 
درصد و غيره اس��ت، به اين تراكم مجاز مي گويند. بنده به شما عرض 
مي كنم در شهرداري تهران جز دو موردي كه به آن اشاره كردم تراكم 
ديگري نيست.  وي با اشاره به اينكه افراد بسياري هستند كه حاضرند 
صدها ميليارد تومان براي دريافت تراكم به شهرداري بپردازند ، تصريح 
كرد: برخي ها يا با اين مسائل آشنا نيستند يا دانش كافي ندارند يا برخي 
ديگر مغرضانه سخن مي گويند. برخي  مي  گويند چرا همسايه ما هفت 
طبقه ساخته و به ما مجوز س��اخت چهار طبقه داده شده است؛ معلوم 

است تراكم نسبت به سطح و عرصه زمين است. 
----------------------------------------

رئيس اداره بيماري هاي خاص:
حمايت بيمه ها از هموفيلي ها كامل نيست

 رئيس اداره پيوند و بيماري هاي خاص وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي با بيان اينكه شيوع سني بيماران هموفيلي دركشور بين ۱6 تا 
30 سال اس��ت از ثبت 5 هزار نفر بيمار هموفيلي نوع A و B در كشور 
خبر داد.  كتايون نجفي زاده با بيان اينك��ه ايران رتبه دوم اين بيماري 
را در خاورميانه دارد، افزود: ۱0 هزار بيمار هموفيلي مورد انتظار وجود 

دارند كه ظاهراً شناسايي نشده اند. 
اين فوق تخصص ريه، چالش موجود در بيم��اران هموفيلي را كمبود 
فاكتوره��اي انعقادي، فاصله طولاني تا رس��يدن به ش��اخص جهاني 

وضعيت نرمال و عدم پشتيباني اطلاعات اوليه ثبت شده عنوان كرد. 
وي، ناكامل بودن حمايت هاي سازمان هاي بيمه گر، نبود مراكز درمان 
تخصصي و جامع بيماران خاص هموفيل��ي، ميزان بالاي معلوليت در 
بيماران، عدم اجراي دقيق برنامه بررسي ناقلان اجباري و پيشگيري از 
تولد بيمار جديد را از ديگر چالش هاي موجود در اين بخش اعلام كرد. 
نجفي زاده، تكميل بانك اطلاعاتي، تكميل سيس��تم درماني، ايجاد، 
تقوي��ت و پش��تيباني مراك��ز مراقب��ت و درماني جام��ع و همچنين 
حمايت هاي معنوي، اجتماعي و مددكاري را از برنامه هاي آينده اين 
كانون برشمرد.  رئيس اداره پيوند و بيماري هاي خاص وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي در خصوص درمان بيماران مبتلا به هپاتيت 
C نيز اظهار كرد: با س��ازمان غذا و دارو نامه نگاري كرديم تا داروهاي 
خوراكي براي اين دسته از بيماران مقاوم به درمان خريداري شود كه 
خوشبختانه وزارت بهداشت اسامي اين بيماران را از ما خواسته است. 
----------------------------------------

 رئيس مركز سنجش وزارت آموزش و پرورش:
 مبناي تهيه سؤالات امتحان نهايي 

فقط كتاب درسي است
رئي�س مركز س�نجش وزارت آم�وزش و پ�رورش با بي�ان اينكه 
هي�چ دغدغه اي ب�راي امتحان�ات نهايي خ�رداد نداري�م، گفت: 
ج�زوه هي�چ مبناي�ي ب�راي تهي�ه س�ؤالات امتحان�ات نهاي�ي 
نيس�ت و مبن�اي تهي�ه س�ؤالات فق�ط كت�اب درس�ي اس�ت. 
عبدالرسول عمادي در مورد س��ؤالات امتحان نهايي خرداد امسال گفت: 
سؤالات امتحان نهايي دانش آموزان از دو جهت مورد توجه قرار مي گيرد. 
سؤالات بايد روايي باشد و اهداف محتواي آموزش��ي را بسنجد كه براي 
اين س��نجش بايد بارم بندي و هدف هاي محتوا را داش��ته باشيم كه اين 
موضوعات در اختيار طراحان سؤال اس��ت.  وي به شيوه طراحي سؤالات 
امتحان نهايي دانش آموزان اشاره و خاطرنشان كرد: طراحان سؤال با در 
دست داشتن محتواهاي درسي مي دانند از چه بخشي از كتاب چه ميزان 
سؤال طرح كنند و اشراف كامل به هدف دروس دارند و در راستاي اهداف 
درسي طراحي سؤالات انجام مي شود.  رئيس مركز سنجش وزارت آموزش 
و پرورش با اش��اره به ميزان دشواري طراحي س��ؤال دانش آموزان گفت: 
سؤالات بايد با س��طوح يادگيري و روانشناسي رش��د دانش آموز تناسب 
داشته باش��د.  وي افزود: طراحان سؤال افرادي هس��تند كه محتواهاي 
آموزش��ي را بارها تدريس كرده اند و افراد مجربي هس��تند كه با اين نوع 
سؤالات آشنايي داش��ته و نهايتاً س��ؤال پس از طراحي مجدداً بازبيني و 

سنجش هايي انجام و براي امتحانات ارسال مي شود. 

در زير بارش ها، مديريت آب فراموش نشود
مي گويند سالي كه نكوست از بهارش پيداس��ت و باران هاي سال ۹4 
هم حداقل تا امروز، سال پر آبي را براي ايرانيان به ارمغان آورده است. 
هرچند كم آبي و خشكسالي هاي ايران آنقدر زياد است كه اين نزولات 
آس��ماني نمي تواند دردي از دردهايش بكاهد اما بي انصافي است كه 

بگوييم هيچ تأثيري هم نداشته است. 
 از ابتداي امسال آس��مان نشان داده كه حواس��ش به ما زمينيان هم 
هست و هر چند روز يك بار سفره لطيفش را براي بهره مندي انسان ها 
گسترانيده است. باران باريد و باريد و باريد. تا جايي كه درياچه خشك 
شده بختگان نيز آبگيري ش��د و افزايش ارتفاع آب درياچه بحران زده 
اروميه، دل آذري ها را شاد كرده است.  گزارش ها حكايت از آن دارد كه 
برخي تالاب ها، آبگير ها و حتي درياچه ها منتظر بازگشت روزهاي خوش 
گذشته شان هستند.  با اينكه هر باران مي تواند موجبات دلخوشي تمام 
موجودات زنده را فراهم كند، اما نبايد فراموش كنيم كه ايران كشوري 

گرم و خشك است و شرايط موجود دوام چنداني نخواهد داشت. 
هر روز كه از عمر بهار مي گذرد، هوا بيشتر به گرمي مي گرايد و اخبار 
هواشناسي از افزيش دما براي روزهاي آينده خبر مي دهند. خبري كه 

كم آبي و گرد و غبارهاي تابستاني را به همراه خواهد داشت. 
  خبرهاي خوب اما زودگذر

خبرها حكايت از آبگيري درياچه خشك شده بختگان و افزايش ارتفاع 
آب درياچه بحران زده اروميه دارد. اخباري كه مردم بسياري از استان ها 
را شاد كرده اما سؤال اين است كه در سرزميني مثل ايران با آب و هوايي 
گرم و خش��ك آيا پر آب ش��دن آبگير ها و تالاب ها و درياچه ها آن هم 
براي يك دوره مقطعي مي تواند مش��كل كم آبي عظيم اين سرزمين 

را رفع كند؟
كارشناسان معتقدند خشكس��الي پديده اي خزنده است كه نمي توان 
با چند باران آن را از ياد برد؟ هرچند اين پديده در حالت معمولي اش 
تلفات انساني زيادي ندارد ولي هزينه اقتصادي اش زياد است. كم آبي 
موجب مي شود آبي كه براي كشاورزي و دامپروري مورد استفاده قرار 
مي گيرد در دس��ترس نباشد، قنات ها بي آب ش��ود، زمين ها خشك و 
باير شود و بيماري هاي مختلف به وجود آيد. وقتي سطح آب هاي رو و 
زير زمين كاهش مي يابد حيات وحش و گونه هاي زيس��تي نيز از بين 
مي روند. چنان كه در خشكسالي س��ال ۷8 در سيستان و بلوچستان 

تمساح پوزه كوتاه در معرض انقراض قرار گرفت. 
درست است كه مي شنويم بارش هاي اخير موجب سرريز شدن برخي 
سدها شده اس��ت اما در مجموع هنوز چيزي به نفع زمين تمام نشده 
زيرا ميزان متوسط بارش در ايران ۲48 ميلي متر يا 4۱3 ميليارد متر 
مكعب است. اين ميزان يك سوم متوسط بارش در جهان است. به اين 
ترتيب در حالي كه يك درصد جمعيت جهان در ايران زندگي مي كنند، 
سهم ايران از منابع آب تجديدپذير فقط 36 صدم درصد است. از 4۱3 
متر مكعب بارش سالانه ۲6۹ متر مكعب هم به اشكال مختلف از دست 
مي رود و بيش از ۹3 درصد از آب باقيمانده صرف كشاورزي آن هم به 

شكل غيراصولي مي شود. 
  محصولات استراتژيك و آب خور

در ايران گندم و جو و چغندرقند به عنوان محصولات اس��تراتژيك به 
شمار مي آيند كه براي رش��د به آب زيادي نياز دارند. بنابراين بحران 
كم آبي مي تواند بر توليد اين محص��ولات اثر بگذارد. البته واقعيت اين 
است كه مديريت منابع آب هم در ايران خوب نيست و به ويژه در مناطق 
غربي نتوانسته ايم از منابع آب رودخانه ها درست استفاده كنيم. آمارها 
مي گويند كه در ايران 5۹ درصد از اراضي ني��از به آبياري دارند كه در 
دنيا اين رقم ۱6 درصد است. همچنين در كشور ما توليدات غذايي از 
اراضي آبي 8۹ درصد و از اراضي ديم ۱۱ درصد است. اين موضوع نشان 
مي دهد كه براي كنترل بحران، بايد براي استفاده بهينه از منابع آب در 

بخش كشاورزي برنامه ريزي كنيم. 

   جوانان

محمدرضا هاديلو


